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a r m a n m e l i . i r  
سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 فرصت مذاكرات در دولت قبل را 
از دست داديم

 مذاکرات ماه های اخیر 
سودی برای ایران نداشت

گــزارش
بی اعتمادی به آمریکا در حال افزایش است 

علت روی آوردن كشورهای منطقه به ايران 

گــفت وگو

آرمان ملی- علیرضا 
وزارت  پورحســین: 
خزانه داری دولت ترامپ عــاوه بر قرار دادن 
نام سپاه در فهرســت FTO، در اکتبر سال 
۲۰۱۷، سپاه را به دلیل حمایت از تروریسم در 
شمول فرمان اجرایی ۱۳۲۲۴ قرار داد. فرمان 
اجرایی ۱۳۲۲۴ در ســال ۲۰۰۱ به دســتور 
جرج بوش صادر شد که اشخاص یا نهادهایی 
را در برمی گیرد که آمریکا آن هــا را با عنوان 
تروریست می خواند. آمریکا در سال ۲۰۰۷ نیز 
نیروی قدس سپاه را در لیست شمول فرمان 
اجرایی ۱۳۲۲۴ قرار داده بود. سپاه پاسداران 
پیش تر مورد تحریم های گسترده و یک  جانبه 
آمریکا تحت عنوان قانون کاتسا قرار گرفته بود. 
کاتسا در مرداد ۱۳۹۶ با امضای دونالد ترامپ 
به قانون تبدیل شد و همین مساله باعث شد تا 
لغو تحریم های سپاه در این قالب نیازمند رای 
و تصمیم کنگره و ســنای آمریکا شود. اتفاقی 
که حل و فصل مســاله تحریم ها را پیچیده تر 
از هر زمانی کرده اســت اما به نظر می رســد 
مســائل دیگری نیز در این روزها در مذاکرات 
گره ایجاد کرده است. در راستای بررسی این 
مسائل »آرمان ملی« گفت وگویی با سیدجال 
ساداتیان، سفیر پیشین ایران در بریتانیا داشته 

است که در ادامه می خوانید. 
 برخی شنیده ها حاکی از این است که 
در تابستان گذشته آمریکا با خروج نام 
سپاه از لیست تحریم موافقت کرده بود، 
با این وجود به چه علت امروز دولت بایدن 

مجددا با این امر موافقت نمی کند؟
اینکــه در آن برهه زمانی توافق نشــد یک 
اشتباه بود که چندین ماه کشــور را در حوزه 
اقتصادی عقب نگه داشت. از سوی دیگر عدم 
اطاع رسانی خوب از سوی طرفین مذاکرات نیز 
سبب شده تا گمانه زنی ها زیاد شود اما مشخصا 
ما صرفا در این مدت زمان را از دست داده ایم. 
در مذاکراتی که دکتــر عراقچی با طرف های 
برجام داشــته اند، گویا پذیرفته شده بود که 
ســپاه از لیســت تحریم ها خارج شود و عما 
امروز همان نیز در مذاکرات حاصل نشده است. 
امروز آمریکا می خواهد به واســطه لغو تحریم 
سپاه امتیازی از ایران بگیرد و علت اینکه هنوز 
توافق نشده است نیز این امر است که بر روی 
گرفتن امتیاز تاکید کرده است. آمریکا تضمین 
می خواهد تا اقدامی علیــه آنها صورت نگیرد 
اما جزئیات این امر نیز هنوز مشــخص نشده 
است. آنها شــاید بخواهند هر اقدامی از سوی 
ایران را به این بهانــه محدود کنند و بر همین 
اساس از ســوی ایران پذیرفته نمی شود. این 
شفاف سازی صورت نگرفته است که دقیقا چه 
اقداماتی مورد اختاف است و شاید عدم همین 
شفاف سازی نیز سبب شده تا پیغام هایی رد و 

بدل شود. 
 تنها اختلاف موجود همین مســاله 

تحریم سپاه است؟
مقامات آمریکایی در آخرین اظهار نظر خود 
عنوان کرده اند که خواســته های فرابرجامی 
ایران مانع تحقق توافق است در حالی که آن ها 
نیز همچنان چنین درخواســت هایی دارند و 
برای قدرت دفاعی ایران برنامه ها و نقشه هایی 
در ذهن دارند. آن ها حتی در این خصوص نیز 
شــفاف صحبت نمی کنند. عدم موضع گیری 
شفاف نیز خود یک رویه اســت برای گرفتن 
امتیازهای بیشتر. آن ها حتی در خصوص نفوذ 
منطقه ای ایران نیز صریح صحبت نمی کنند و 
صرفا موضع گیری های کلی می کنند. آمریکا 
به دنبال این اســت که رفع تحریم سپاه را به 
یک موضوع دیگر گره بزند و همین خواســته 
سبب شده تا موضوع طولانی شود و شاید اگر 
این یک موضوع حل و فصل شود در خصوص 
ســایر جزئیات اختاف زیادی وجود نداشته 
باشد.  در همین راســتا نیز به نظر می رسد که 
پذیرفته شــده و تحریم نهادهای بالادســتی 
ایران نیز برداشته شود، زیرا دیگر در خصوص 

آن اظهارنظری نمی شود. 
 مذاکرات ایران و عربستان می تواند 
تا حدودی مساله منطقه ای مطرح شده در 

مذاکرات را حل و فصل کند؟
ظاهرا گفت وگوهای امنیتــی بین ایران و 
برخی کشــورها در حال انجام است و به نظر 
می رسد ایران دیگر خیلی از میانجی ها استفاده 
نمی کند و مســتقیما پیام های خود را منتقل 
می کند. دور پنجم گفت وگوهای امنیتی بین 
ایران و عربستان که در بغداد برگزار شده است 
نیز در همین راســتا بوده و به نظر می رسد که 
حذف واســطه ها می تواند نتایج خوبی داشته 
باشــد. امروز به نظر می رسد که حتی ایران به 
ســمتی حرکت می کند تا دیدارهای رسمی 
دیپلماتیک را جایگزین دیدارهای پشت پرده 
کرده و این اتفــاق خوبی می تواند باشــد که 
ایران مســتقیما حرف خــود را به طرف های 
مقابل می زند. شفاف ســازی خواسته ها یکی 
از مواردی است که در چنین رد و بدل کردن 
پیام ها مورد تاکید قرار می گیرد. ایران اگر به 
دنبال حذف اروپا، روسیه و چین باشد و خود 
حرفش را مستقیم با طرف های دیگر بزند، یک 
اتفاق خوب و بسیار مهم است و قطعا برای ایران 
نتایج بهتری در پی خواهد داشــت. این یک 
مسیر سریع و بســیار خوب است که با طرف 
اصلی مذاکره مشکات خود را حل کنیم و در 
پای میز مذاکره توافق نهایی صورت گیرد. ادامه 
وضعیت باتکلیف مشــخصا نمی تواند به نفع 
هیچ یک از طرفین باشد و باید در این خصوص 

حتما توافقی صورت گیرد.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: چندی قبل 
محمدجواد ظریف در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا برای کابینه جدید دعوت شده اید؟ 
گفت: »برای کابینه جدید دعوت شدیم که 
دعا کنیم و همین کار را خواهیم کرد.« وزیر 
خارجه دولت روحانی کجاست و چه می کند؟ 
این سوالی است که با توجه به آنچه در ماه های 
آخر سال ۱۴۰۰ و ماه های ابتدایی سال ۱۴۰۱ 
گذشت، مطرح می شود. محمدجواد ظریف 
پس از پایان دولت سیزدهم چندان در محافل 
عمومی ظاهر نشد و سکوت پیشه کرد. نه دیگر 
در افطاری هایی که روحانی به همراه کابینه اش 
حضور دارند، می رود و نه قبل از آن در عید دیدنی 
مسئولان دولت قبل ظاهر شد. تنها در مراسم 
دیدار کارگزاران نظام با رهبر انقاب حضور 
داشت و در ۱۴ فروردین در پیامی با تبریک 
حلول  ماه مبارک رمضان از مسلمانان خواست 
تا برای پایان دادن به جنگ و خونریزی و ایجاد 
تفاهم وهمدلی بیشتر در جهان با یکدیگر متحد 
شوند. محمدجواد ظریف مرداد ماه سال ۱۳۹۲ 
به عنوان وزیر امور خارجه از مجلس رای اعتماد 
گرفت و در دولت دوازدهم نیز به عنوان وزیر 
امورخارجه مشغول به فعالیت شد، در این مدت 
یک بار از وزارت استعفا داد که با عدم موافقت 
رئیس جمهور، دکتر حسن روحانی مواجه شد. 
وی در مذاکرات هسته ای از زمان مذاکرات با 
سه کشور اروپایی در تهران و توافق سعدآباد، در 
زمان ریاست حسن روحانی بر دبیرخانه شورای 

عالی امنیت ملی حضور داشت، و با روی کار 
آمدن دولت دکتر حسن روحانی، مسئول تیم 
مذاکره کننده ایران با کشور های ۵+۱ شد. بعد 
از امضای توافق نامه برجام، بسیاری در ایران 
او را امیرکبیر زمان خواندند و برجام را با ملی 
شدن صنعت نفت و ظریف را با مصدق قیاس 
کردند. او در طول مذاکرات بیش ترین دیدار ها و 
گفت وگو های دوجانبه را با جان کری وزیر خارجه 
دولت اوباما داشت. پس از آن با روی کار آمدن 
ترامپ، برجام که با دولت دموکرات آمریکا مورد 
توافق واقع شده بود، با چالش روبه رو شد و ترامپ 
رئیس جمهور جمهوریخواه آمریکا به صورت یک 
جانبه از این توافق بین المللی خارج شد و ایران 
را در معرض تحریم های جدیدی قرار داد. در 
چنین شرایطی انتظار می رفت تا ظریف به کمک 
امیرعبداللهیان وزیر خارجه دولت سیزدهم 
بپردازد اما ظاهرا توافقی میان ظریف و معاون 
خودش در دولت روحانی نبود و راه آنهاجدا شد. 

 هدف از بازگشت به دانشگاه 
محمدجواد ظریف در 8 شهریور با پایان کارش 
در وزارت خارجه به عنوان استاد دانشگاه تهران به 
دانشگاه بازگشت. او سپس ویدئویی از دفترش در 
دانشکده مطالعات جهان دانشگاه تهران منتشر 
کرد. ظریف در این ویدئو می گوید که با دکتر 
محمدباقر قهرمانی که ۵۰سال قبل با وی در 
آمریکا هم اتاق بوده دوباره هم اتاق شده است. 
ظریف همچنین با اشاره به فضای سبز پنجره 
اتاق کار در این ویدئو می گوید هم جایش خوب 

است هم دردسر ندارد و هم اینکه هر روز نباید 
خون  دل خورد. البته پس از آن، محمد جواد 
ظریف برای دقایقی در کاب هاوس از بازگشت 
به دانشگاه گفت؛ از فیلمی که برای دوستانش 
گرفته بود اما یکی از دوستانش با انتشار این فیلم 
سبب شد همه مردم ایران شاهد دفتر کار جدید 
ظریف باشند. او از این گفت که فرد مهم نیست 
و مهم خدمت به کشور است. او گفت شک ندارد 
که این غبارها می خوابند و مهم این است که قدمی 
برای مردم برداشته شود. نکته قابل تامل آنجا بود 
که برخی حتی تمایل نداشتند ظریف به دانشگاه 
بازگردد مانند معاون آموزشی دانشگاه تهران 
جذب محمدجواد ظریف به عنوان عضو هیات 
علمی این دانشگاه را منوط به تایید وزارت علوم 
و دیگر مراجع ذیربط عنوان کرد. حسینی درباره 
موافقت این دانشگاه با جذب محمدجواد ظریف، 
وزیر امور خارجه به عنوان عضو هیات علمی گفت: 
این پرونده مربوط به ۲-۳ سال اخیر بوده و هنوز 
نهایی نشده است؛ چرا که وزارت علوم و مراجع 
دیگر، باید آن را تایید کنند. بنابراین طبیعی است 

که ظریف نخواهد وارد حاشیه شود.
 سکوت تا آرامش دلواپسان 

در اذهان همگان هست که برای پیگیری برجام 
و مذاکرات هسته ای، چه انتقادات و فحاشی هایی 
نصیب ظریف کردند. انتشار فایل صوتی ظریف 
واضح ترین حرکت دلواپسان برای ممانعت از 
فعالیت و نقش آفرینی ظریف در عرصه دیپلماسی 
بود که منجر به تشکیل پرونده برای وزیر خارجه 

دولت روحانی شد. چندی قبل سخنگوی قوه 
قضائیه هم درخصوص تشکیل پرونده در مورد 
انتشار فایل صوتی ظریف گفت: »در این مورد 
با اطاعاتی که از اطاعات سپاه ارسال شده 
پرونده ای تشکیل شده و با افراد زیادی صحبت 
شده اما هنوز پرونده به دادگاه ارسال نشده است.« 
۲۴ مهر سال گذشته هم نماینده تهران در مجلس 
شورای اسامی در نامه ای به رئیس مجلس از 
طرح شکایت خود از محمدجواد ظریف وزیر سابق 
امور خارجه در کمیسیون اصل نود خبر داد. علی 
خضریان عدم شناخت از تفاوت و اهمیت تحریم ها، 
عدم فهم از دوره های مختلف تحریمی و علت 
پیروی اروپا از آمریکا، عدم تسلط به متن برجام در 
مورد بازگشت پذیری تحریم ها را از دلایل شکایت 

از ظریف عنوان کرده است. 
 قهر نکرده است

محمدجواد ظریف، وزیر خارجه دولت قبل که 
در زمان انتخابات ریاست جمهوری در آنتالیای 
ترکیه به سر می برد، پس از بازگشت به ایران به 
دعوت ابراهیم رئیسی، به دیدار رئیس جمهور 
سیزدهم رفته بود تا نشان دهد همراه دولت 
است و هجمه ها و تخریب ها برای او ارزشی ندارد 
و مانند همیشه هدفی که دنبال می کند منافع و 
مصالح ملی است. به نظر می رسد دلیل کم پیدایی 
ظریف را جلوگیری از متهم شدن به دخالت 
در تیم مذاکره کننده هسته ای دانست چراکه 
بخوبی می داند یک اظهارنظر در این حوزه سبب 

چالش های زیادی می شود. 

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: ۴ اردیبهشت معاون اول 
رئیس جمهور مصوبه مربوط به حذف معاونان اجرایی و اقتصادی 
رئیس جمهور از ترکیب کمیسیون اقتصاد دولت را اباغ کرد. هیأت 
وزیران در جلسه هفتم فروردین ماه امسال، به استناد اصل )۱۳8( 
قانون اساسی جمهوری اسامی ایران مصوب کرد »معاونان اجرایی 
و اقتصادی رئیس جمهور از ترکیب کمیسیون اقتصاد دولت موضوع 
بند )۱( ماده )۶( اصاحی آیین نامه داخلی هیأت دولت حذف شوند.« 
بر این اساس محسن رضایی معاون اقتصادی و صولت مرتضوی 
معاون اجرائی رئیس جمهوری از ترکیب کمیسیون اقتصاد دولت 
خارج شدند اما هنوزابهاماتی درباره کناره گیری صولت مرتضوی و 
محسن رضایی از کمیسیون اقتصادی دولت مطرح است. پیش از این 
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت توضیح داد که هیچ تغییری 
هم در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت رخ نداده است، همه اعضای 
تیم اقتصادی دولت کمافی السابق در آن حضور دارند، همه بحث ها 
و تصمیمات اقتصادی لازم و اجرایی در آنجا طرح می شود و آقای 
محسن رضایی هم دبیر این ستاد هستند. وی تاکید کرد: بنا بر قاعده 
کلی، هر زمان که نیاز باشد، آقای محسن رضایی و صولت مرتضوی 
خواهند توانست در جلسات کمیسیون اقتصادی همانند سایر اعضای 
هیات دولت حضور یابند. لذا صرفا برای رفع مشکل نصاب قانونی 
جلسات کمیسیون اقتصادی و روال قانونی پیدا کردن مذکرات و 
مصوبات این کمیسیون، عضویت شان از کمیسیون به پیشنهاد 

خودشان حذف شد. 
 پایان سکوت مرتضوی 

روز گذشته اما معاون اجرایی رئیس جمهور دلیل کناره گیری او و 
محسن رضایی از کمیسیون اقتصادی دولت را شرح داد. سید صولت 
مرتضوی درباره دلیل کناره گیری او و محسن رضایی از کمیسیون 
اقتصادی دولت، اظهارکرد: در پی انتشار متنی درباره اصاح ساختار 

کمیسیون اقتصادی دولت، متاسفانه گمانه زنی های سلیقه ای و ناروایی 
از سوی برخی از رسانه های داخلی و خارجی در این رابطه مطرح شد 
که لازم است شرح ماوقع را به اطاع مردم برسانم. وی افزود: در 
یکی از جلسات دولت، بحث حضور اعضای دولت در کمیسیون های 
مربوطه صورت گرفت که من پیشنهاد دادم به نظر می رسد تعداد 
اعضای کمیسیون ها یک مقدار زیاد است و ضرورت دارد که اعضای 
کمیسیون ها اصاح شوند. من عضو دو کمیسیون زیربنایی و اقتصادی 
دولت بودم. لازمه حضور در کمیسیون ها و اظهارنظر کارشناسی 
مطالعه پیش جلسه و وقت گذاری کافی در کمیسیون هاست به 

همین دلیل من درخواست کردم که از عضویت کمیسیون 
اقتصادی خارج شوم. آقای محسن رضایی معاون اقتصادی 
رئیس جمهور هم درخواست خروج از کمیسیون اقتصادی را 
نظر به مشغله فراوان کار و نبود امکان برای حضور در جلسات 

کمیسیون اقتصادی مطرح کرد. مرتضوی ادامه داد: اصاح 
آیین نامه به مصوبه هیات وزیران نیاز داشت و آقای 

مخبر این مصوبه را اباغ کردند ولی متاسفانه 
برخی رسانه ها استفاده ناصوابی از این مصوبه 
کردند. وی در پایان گفت: همچنان آقای 
رضایی با تمام قوا در حوزه معاونت اقتصادی 
ریاست جمهوری و هم دبیری شوراها و 
جلساتی که بر عهده وی است، حضور دارد و 
دولت حداکثر استفاده را از وی خواهد داشت. 

 محسن رضایی چه شد؟
در حالیکه صولت مرتضوی خروج خودش و 

محسن رضایی را تایید کرده اما ایرنا می نویسد که 
با پیگیری موضوع از یک منبع آگاه در دفتر محسن 
رضایی کسب اطاع کرد »علت غیبت رضایی در 

جلسه اخیر ستاد اقتصادی دولت و دیگر جلسات مرتبط با دولت، 
بیماری و گذراندن دوران نقاهت به توصیه پزشکان بوده و او به زودی 
با مساعد شدن وضعیت جسمانی اش در جلسات شرکت خواهد کرد.« 
آنچه درباره مصوبه اخیر دولت از سوی سخنگوی دولت مورد تأکید 
قرار گرفته نیز مؤید این نکته است که هیچ تغییری در تیم اقتصادی 
دولت ایجاد نشده و معاون اقتصادی رئیس جمهور همچنان دبیر ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت و دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قواست. با این وجود گمانه ها و شایعات درباره قهر، کناره گیری 
و عزل معاون اقتصادی رئیس جمهور ، امروز هم ادامه یافت و ادعا شد 
محسن رضایی نه تنها از کمیسیون اقتصاد دولت حذف شد، بلکه 
در جلسه ستاد اقتصادی دولت هم غایب بود! آنچه درباره مصوبه 
اخیر دولت از سوی سخنگوی دولت مورد تأکید قرار گرفته نیز 
مؤید این نکته است که هیچ تغییری در تیم اقتصادی دولت ایجاد 
نشده و معاون اقتصادی رئیس جمهور همچنان دبیر ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت و دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قواست. اواخر پاییز سال گذشته محسن رضایی در یک 
برنامه تلویزیونی اعام کرد که خبر خوشی در راه است 
و یارانه نقدی مردم از دی ماه دو برابر می شود. این خبر 
عجیب در حالی منتشر شد که دولت در سخت ترین 
شرایط اقتصادی و کسری بودجه به سر می برد و 
خبر غافلگیرکننده محسن رضایی روزها دستمایه 
گزارش و خبر و مصاحبه در رسانه های 
و  اما رئیس جمهوری  شد.  مختلف 
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد او، 
مقابل این خبر سکوت نکرده و به 
صراحت گفته های او را رد کردند و 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، هم 
در واکنش به صحبت های معاون 
اقتصادی خود گفت: »مدیر و محور 
اقدامات و برنامه های اقتصادی دولت 
شخص معاون اول رئیس جمهور است 
و هرگونه اطاع رسانی درخصوص 
هماهنگی  با  باید  اقتصادی  مباحث 

ایشان باشد.« 

آیا استانداران تغییر می کنند؟ این شایعه چندی است که در 
فضای مجازی مطرح می شود اما دیروز وزیر کشور خط بطانی بر این 
شایعات کشید و درمورد انتشار برخی اخبار مبنی بر تغییر استانداران 
تاکید کرد: لیستی که درباره تغییر استانداران در فضای مجازی 
منتشر شده صحت ندارد و گفتن این حرف ها در فضای مجازی هیچ 
کمکی به مردم و بهبود اوضاع نمی کند چون این استانداران شبانه 
روزی و با قدرت مشغول فعالیت هستند. احمد وحیدی همچنین 
درمورد بررسی وضع کرونا در جهان گفت: هرچند در برخی کشورها 
روند صعودی بوده ولی وضعیت خاصی برای تصمیم گیری درخصوص 
تردد به کشورهای دیگر نداریم. وزیر کشور تاکید کرد: کسانی که دز 
سوم را نزدند، این کار انجام شود و اصناف نیز QRکد را دریافت کنند 
و به مدیریت هوشمند وصل باشند. وحیدی درمورد وضعیت مدارس 
نیز خاطرنشان کرد: ۹۲درصد کاس ها به صورت حضوری برقرار است 
و در همین مدت هیچ مورد از وضعیت نامناسب و ابتا در آموزش و 
پرورش گزارش نشده است. وضعیت خاصی درمورد سویه های جدید 

کرونا وجود ندارد ولی باید شیوه نامه ها رعایت شود.

 

 استانداران 
تغییر نمی كنند

عملکرد دولت سیزدهم 
مثبت است 

  

وزيری استیضاح 
نمی شود

چند روز است که بحث استیضاح وزرا در مجلس جریان 
دارد. دیروز یک فعال سیاسی درباره طرح استیضاح های اخیر 
در مجلس گفت: »به نظر من اینطور می آید که داخل مجلس 
دو گروه وجود دارند .هر دو گروه هم بالاخره یک تعدادی رأی 
مسلط در مجلس دارند و چون امکان اینکه نتوانند از امتیازات 
دولت برخوردار شوند هم مسئله استیضاح وزرا و رئیس 
جمهور مطرح می شود. محمدغرضی افزود: به نظر من نه 
استیضاح ها قابل توجه است نه درخواست ها زیرا بارها دیده ایم 
که یک مطلبی درباره وزیری بیان می شود و حتی۴۰امضا 
هم جمع شده است اما بعدا طرح استیضاح مسکوت می ماند؛ 
لذا باید علت این واقعه را در امتیازاتی که دیگران دنبال آن 
هستند جست وجو کرد«. او در ادامه نسبت به احتمال وقوع 
استیضاح ها افزود: »به هیچ وجه احتمال استیضاح وزرا وجود 
ندارد. الان ایراداتی که به وزرا می گیرند با وجود آنچه ما از آن 
مطلع هستیم این است که معمولا با یک بده بستان مسئله حل 

می شود و ادامه نمی یابند«.

اکنون به تدریج می توان به ارزیابی عملکرد دولت سیزدهم 
پرداخت. روز گذشته  فعال سیاسی اصولگرا گفت: وقتی آقای 
رئیسی روی کار آمد برای تامین حقوق کارکنان دولت از بانک 
مرکزی استقراض نشد و حال آن که ۵ ماه اول سال که دوران دولت 
قبل بوده هر ماه برای پرداخت حقوق کارکنان دولت از بانک مرکزی 
استقراض شده که مجموعه رقم استقراض شده ۴۵ هزار میلیارد 
تومان بوده است. می دانیم که استقراض از بانک مرکزی منشا خلق 
پول و تورم است. غامرضا مصباحی مقدم افزود: اقدامات دولت 
سیزدهم در راستای مهار شتاب گرانی بوده و سفرهای استانی 
ابراهیم رئیسی را یکی از عملکردهای مثبت او دانست. تورم شدید 
کشور ما ناشی از خلق پول است، گاهی علت خلق پول، استقراض 
دولت از بانک مرکزی است و گاهی نشات گرفته از استقراض بانک ها 
از بانک مرکزی است. نکته دوم این است از زمانی که رئیسی روی 
کار آمده هر ماه ۱۰ تا ۱۲ هزار میلیارد تومان سررسید اوراق مالی 
است که دولت قبل از مردم نقدینگی را جمع کرده و سررسید آن 

رسیده است. این دولت این رقم را پرداخت کرده است.

در افطاری  و عیددیدنی دولت قبل، همه بودند جز یک وزیر

ظریف کجاست؟
سکوت دانشگاه یا نگران از عاقبت برجام

محسن رضایی بستری بود، جلسه نرفت!

وداع سخت با پاستور؟
 مرتضوی: کناره گیری به درخواست خودمان بود

آرمان ملی: وبگاه شبکه سی ان ان در گزارشی درباره 
تعامات اخیر کشورهای عربی با ایران نوشت: از آنجا که 
کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس در حال از دست دادن 
اعتمادشان نسبت به تعهد آمریکا در قبال امنیت خود 
هستند، دو رقیب بزرگ منطقه ای سعی دارند کنترل امور 
را به دست خود بگیرند. ایسنا به نقل از سی ان ان ادامه داد: 
ایران روز دوشنبه اعام کرد که پنجمین دور از مذاکرات با 
عربستان سعودی را اوایل هفته پیش انجام داده است. طبق 
گفته سخنگوی وزارت امور خارجه ایران، مذاکرات میان این 
دو قدرت منطقه ای »رو به جلو و مثبت« بوده است. عربستان 
سعودی هنوز نظری در این باره ارائه نکرده است. سخنگوی 
وزارت خارجه ایران همچنین گفت مذاکرات برای اعزام ۴۰ 
هزار زائر ایرانی به سفر حج در سال جاری در جریان است. این 
شبکه می افزاید: در حالی که مذاکرات تا به امروز بر مسائلی 
نسبتا جزئی مانند سفرهای زیارتی متمرکز بوده و مقامات در 
سطح اطاعاتی در آن شرکت کرده اند، احتمال ورود مقامات 
در سطح وزارت خارجه دو کشور در مذاکرات آتی می تواند 
نشانگر پیشرفتی چشمگیر و تمایل به نتیجه رساندن برخی از 
سخت ترین مناقشات منطقه باشد. عربستان سعودی در سال 
۲۰۱۶ و در پی یورش معترضان ایرانی به سفارت این کشور 
در تهران، روابط با ایران را قطع کرد. در گزارش سی ان ان آمده 
است: کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس در حالی که از 
شاهد بودن تمایل رو به افول آمریکا به مسائل امنیتی شان 
ناامید شده اند، اخیرا سعی داشته اند خودشان کنترل امور 
را به دست بگیرند و به دشمنان و رقبایشان روی آورده اند تا 
اختافاتی را حل کنند که می تواند اقتصادشان را با نابسامانی 
و اخال مواجه کند. این شبکه با طرح ادعاهایی علیه نقش 
ایران در منطقه نوشت: تاسیسات نفتی عربستان و امارات ، 
هر دو در سال های اخیر توسط حوثی های یمن، مورد حمله 
قرار گرفته اند. در هر دو مورد، کشورهای حاشیه خلیج فارس 
از واکنش آمریکا دلسرد شده و به فکر تجدید نظر در رکن 
دیرینه روابط آمریکا- خلیج فارس افتادند که توجه اعراب به 
نیازهای انرژی آمریکا را در ازای تامین امنیت آنها، تضمین 
می کرد. در این گزارش همچنین مطرح شد: آمریکا تعهد خود 
نسبت به امنیت کشورهای حاشیه خلیج فارس را با تقویت 
توانمندی های منطقه ای در قبال حمات موشکی تکرار کرده 
است. رئیس جمهور بایدن، روز جمعه مایکل رتن، دیپلماتی 
حرفه ای را به عنوان سفیر بعدی آمریکا در ریاض برگزید. او در 
صورت تایید، اولین دیپلمات حرفه ای در ۳ دهه اخیر خواهد 
بود که به این سمت در عربستان سعودی می رسد. سی ان ان 
در ادامه می نویسد: بارزترین نمود این تجدیدنظر، واکنش 
بی سروصدای کشورهای حاشیه خلیج فارس به جنگ در 
اوکراین بود. این متحدان آمریکا از صمیم قلب از موضع دولت 
بایدن در جنگ روسیه در اوکراین حمایت نکردند و مقامات 
منطقه ای این درگیری را به عنوان تغییر در نظم جهانی تلقی 
کرده اند که در آن ممکن است غرب کمتر از گذشته حرفی 

برای گفتن داشته باشد. 
 وضعیت نامتعادل نفت

این گزارش می افزاید: عربستان سعودی، بزرگ ترین 
صادرکننده نفت جهان و امارات متحده عربی درخواست 
آمریکا را برای افزایش تولید نفت برای پایین آوردن قیمت 
نفت خام رد کرده  و در عوض اتحاد با روسیه، صادر کننده 
همکار را برای بالا بردن تدریجی تولید ترجیح داده اند. 
محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی و جو بایدن با 
گذشت بیش از ۱۵ ماه از دوران ریاست جمهوری اش هنوز 
باهم صحبت نکرده اند. سی ان ان نوشت: با این حال، هم 
امارات متحده عربی و هم عربستان سعودی در حال ترمیم 
روابط شان در منطقه هستند. در ۲ هفته اخیر، عربستان 
سعودی از طریق آتش بسی نادر، از گستره جنگش در یمن 
کاسته و پس از گسست نادر روابطش با لبنان در سال گذشته، 
دوباره سعی کرده است با این کشور ارتباط برقرار کرده و به 
آن نزدیک شود. این شبکه ادامه داد: به گفته محمد مرندی، 
استاد دانشگاه تهران و مشاور رسانه ای تیم مذاکره کننده 
ایران در مذاکرات وین، بزرگ ترین مانع برای گرم کردن 
روابط، از دیدگاه ایران، جنگ در یمن بوده است. به گفته 
او، »الآن که این مذاکرات متوقف شده است، حداقل فعا، 
امید واقعی به بهبود وضعیت وجود دارد« و ایران فقط آماده 
مذاکره درباره موضوعاتی است که ماهیتی دوجانبه دارند، 
نه »مذاکره به نیابت از« حوثی های یمن. سی ان ان عاوه بر 
این نوشت: ازسرگیری مذاکرات ]تهران- ریاض[ هم زمان 
با رسیدن مذاکرات ایران با قدرت های جهانی به مرحله ای 
پیشرفته برای احیای توافق هسته ای ۲۰۱۵ انجام شده است. 
کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس به دلیل عدم پرداختن به 
نگرانی های آن ها راجع به ایران در این مذاکرات ناامید شده اند 
و بر این باورند که اعمال نفوذشان روی تهران در قیاس با اهرم 
فشاری که آمریکا به کار می بندد، تاثیر چندانی ندارد. این 
شبکه ادامه داد: الهام فخرو از اعضای اندیشکده چتم هاوس 
لندن در این باره می گوید، »کشورهای حاشیه خلیج فارس 
بر این باورند که آمریکا باید سر میز ]مذاکرات[ حضور داشته 
باشد تا ایران به هر وعده ای که به آنها می دهد، عمل کند.« 
اما به گفته او، دولت بایدن مصر بوده است که این مذاکرات 
باید به صورت جداگانه میان ایران و کشورهای حاشیه خلیج 
فارس انجام شود. در گزارش سی ان ان آمده است: مذاکرات 
مستقیم با ایران تاشی از سوی کشورهای عربی حاشیه 
خلیج فارس برای انجام دادن همین کار است اما تحلیل گران 
در توانایی آنها در رسیدن به نتایجی که برای هر دو طرف 
رضایت بخش باشد، تردید دارند. این شبکه همچنین نوشت، 
محمد الیحیا، یکی از اعضای اندیشکده هادسون مدعی است، 
»این مذاکرات محکوم به شکستند. در اصل، مشکل میان 
ایران و عربستان سعودی نیست، میان ایران و آمریکاست.« 
گزارش این شبکه می افزاید: اما این حمایت آمریکاست که 
اخیرا زیر سوال رفته است. نارضایتی از آمریکا آن قدر در 
میان کشورهای حاشیه خلیج فارس عمیق شده است که 
برخی به جای اینکه نقش واشنگتن در منطقه را ضامن صلح 
و ثبات بدانند آن را بر هم زننده صلح می دانند. سی ان ان 
نوشت: الیحیا در این باره می گوید، »کشورهای خلیج فارس 
سیاست آمریکا در قبال ایران در دهه گذشته را مسئول 
تشدید اقدامات ایران می دانند« و افزود، این سیاست آمریکا 
»آتش هایی را در منطقه برافروخته است که ممکن است به 

خانه ما سرایت کند.« 


